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De Verenigde Commissies voor de bestrijding van gewelddadige radicalisering en 

Welzijn, Volksgezondheid, Gezin en Armoedebestrijding hielden op 17 januari 2024 

een hoorzitting over de risico's op gewelddadige radicalisering in de welzijnssector. 

Aan de hoorzitting werd deelgenomen door de volgende sprekers: 

− Bruno Vanobbergen, administrateur-generaal, agentschap Opgroeien; 

− Peter Casteur, projectleider Jeugddelinquentie, agentschap Opgroeien; 

− Jessica Decoene, zorgmanager Forensische Werkingen, Integra vzw; 

− Kris Vanderhoydonck, directeur Innovatie & Sociaal Ondernemerschap, CAW 

Limburg; 

− Linsy Timmermans, teamcoördinator Justitieel Welzijnswerk/Team Extremisme, 

CAW Limburg. 

 

De getoonde presentaties zijn terug te vinden op de dossierpagina van dit docu-

ment op www.vlaamsparlement.be  

I. Toelichting door de genodigden 

1. Toelichting door agentschap Opgroeien 

1.1. Historiek en krijtlijnen 

Bruno Vanobbergen geeft een stand van zaken van hoe het agentschap Opgroeien, 

maar ook het bredere beleidsdomein Welzijn, met de problematiek van radicalise-

ring omgaan. De spreker verwoordt de centrale stelling van de presentatie als 

volgt: de aanpak van radicalisering is heel sterk geïntegreerd binnen de bestaande 

werking van het agentschap Opgroeien. Hij wordt voortdurend up-to-date gehou-

den, en van daaruit wordt er telkens opnieuw ingespeeld op nieuwe uitdagingen. 

 

Peter Casteur zegt dat hij in 2015 al deelnam aan de Commissie voor de bestrijding 

van gewelddadige radicalisering. Er waren toen nog twee agentschappen: Kind en 

Gezin en Jongerenwelzijn. Sindsdien zijn die agentschappen gefuseerd, en werden 

de acties en het actieplan zowel op Vlaams niveau als in het beleidsdomein Welzijn, 

Volksgezondheid, Gezin en Armoede gecoördineerd. Meer preventieve acties, zoals 

via de Huizen van het Kind, en de acties van het agentschap Jongerenwelzijn, vor-

men in 2024 één regulier beleid binnen het agentschap Opgroeien. 

 

Er is een continuïteit in de acties. Na de aanslagen van 2016 werden er heel wat 

projecten opgezet en investeringen gedaan. Het was de bedoeling om die zaken 

zoveel mogelijk op te nemen in de reguliere werking. In de zittingsperiode 2019-

2024 focussen het beleidsdomein WVG en het agentschap Opgroeien op de inbed-

ding daarvan in het Vlaamse beleid. Het LIVC-decreet van 2021 is daar een concrete 

realisatie van. Het agentschap Opgroeien heeft heel wat lokale dienstverlening, en 

schrijft zich in in de samenwerkingen onder regie van de lokale besturen in de LIVC’s. 

Er was een actie om afspraken en processen rond radicalisering en polarisering in-

tern continu te voorzien van een update in een draaiboek voor het agentschap Op-

groeien. 

1.2. Accenten en speerpunten 

Bruno Vanobbergen concretiseert eerst de inzet op preventie. De Huizen van het 

Kind zijn een belangrijke actor in het geïntegreerd jeugd- en gezinsbeleid. Het agent-

schap bracht in kaart welke Huizen van het Kind actief zijn rond de preventie van 

polarisering en radicalisering. Dat is er een op de vijf, op 250 Huizen van het Kind. 

Het Huis van het Kind heeft verschillende opdrachten: het lokaal sensibiliseren, maar 

ook het ondersteunen van ouders, kinderen en jongeren. Ook de Opvoedingslijn 

speelt daarin een rol, en werd bijkomend gefinancierd en ondersteund. Op die 

https://www.vlaamsparlement.be/link?id=18397
http://www.vlaamsparlement.be/
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manier ontstond een samenspel tussen de lokale actoren en de meer centraal geori-

enteerde Opvoedingslijn. 

 

Er werd ook ingezet op lotgenotengroepen, vervolgt de spreker. Tot 2019 werden 

die vanuit Kind en Gezin gefinancierd, en later vanuit het agentschap Opgroeien. 

Er waren drie lotgenotengroepen, in Antwerpen, Brussel en Gent. Die in Antwerpen 

stopte op eigen initiatief. De lotgenotengroepen in Brussel en Gent integreerden 

zich binnen de bestaande werking. Er zijn bovendien lokale teams van Kind en 

Gezin die aan de LIVC’s deelnemen. 

 

In het bredere jeugdluik ontwikkelde het agentschap Opgroeien een draaiboek, dat 

vrijwel permanent updates krijgt. Daarin worden heel wat zaken samengebracht: 

belangrijke actoren die gemakkelijk op te zoeken zijn naargelang de noden, maar 

ook kapstokken en handvatten rond het omgaan met radicalisering, hoe men dat 

doet met jongeren die nog niet met jeugdhulp in contact kwamen, of net met jon-

geren die wel al in contact zijn geweest met jeugdhulp. Het draaiboek bevat flows, 

stappen die gezet moeten worden voor het moment waarop jongeren terugkomen 

of aankomen uit een conflictgebied. 

 

Intern werkt het agentschap Opgroeien met een projectgroep radicalisering/polari-

sering. Die staat in voor het actualiseren van het draaiboek en functioneert als aan-

spreekpunt voor medewerkers van het agentschap. De projectgroep onderhoudt de 

contacten met de relevante personen binnen het beleidsdomein, alsook met exter-

nen. 

 

De spreker overloopt een aantal concrete praktijken van het agentschap Opgroeien. 

Samen met het Agentschap Binnenlands Bestuur, het OCAD en de Federale Politie 

werd werk gemaakt van een vraag-en-antwoordfiche rond interbestuurlijke proce-

dures en relevante actoren bij de terugkeer van minderjarigen uit oorlogsgebied. 

Met het team sociale dienst van de jeugdrechtbank in Brussel en het Agentschap 

Binnenlands Bestuur werd gewerkt aan een informatiedag over terugkeerders uit  

IS-conflictgebied. Het agentschap Opgroeien verspreidt zijn kennis ook via inter-

views. Net voor Kerstmis 2023 bracht het Radicalisation Awareness Network van de 

Europese Commissie een studiebezoek aan België over de aanpak van terugkeer-

ders. Het agentschap Opgroeien is dus betrokken bij heel wat initiatieven rond ken-

nisdeling. 

 

Peter Casteur concretiseert dat via de ervaringen met twee doelgroepen die uitdruk-

kelijk in beeld kwamen na aanslagen: terugkerende kinderen, en minderjarigen van 

meer dan 12 jaar die in aanmerking komen voor een ‘terrokwalificatie’. Na de aan-

slagen in Brussel van 2016 waren er calls en richtlijnen rond ‘foreign terrorist figh-

ters’, en was het toenmalige agentschap Jongerenwelzijn klaar om terugkeerders 

van 14 tot en met 16 jaar te ontvangen. Toch bleek het agentschap vooral actief 

rond terugkerende moeders met heel jonge kinderen. Er waren tussen 2017 en 2024 

34 dossiers met mandaatmaatregelen van de jeugdrechter. Er werden goede prak-

tijken ontwikkeld over informatiedeling, samenwerking met lokale besturen, de po-

litie en jeugdhulpactoren. Dat gebeurde in samenwerking met de jeugdparketten en 

het OCAD.  

 

Het ging hoofdzakelijk om kinderen jonger dan 6 jaar. Slechts twee terugkerende 

kinderen waren ouder dan 12 jaar. Er was altijd een gerechtelijke verordening over 

een verontrustende situatie. Er zijn goede praktijken ontwikkeld door de sociale 

diensten bij de jeugdrechtbank in Antwerpen, Limburg en andere regio’s, om aan 

te sluiten bij het lokaal overleg. Zo kon er snel een gepaste oplossing worden ge-

vonden voor de terugkerende kinderen. De medewerkers signaleren het toene-

mende belang van de link met geestelijke gezondheidszorg. In de beginfase was 

er ook een intense samenwerking met Solentra, vooral in functie van trauma’s. 
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De tweede groep zijn de kinderen ouder dan 12 jaar. De jeugdparketten kunnen 

voor hen een vordering instellen op basis van het jeugddelinquentierecht. Het de-

creet Jeugddelinquentierecht werd van kracht in september 2019, maar het was al 

in wording in de nasleep van de aanslagen van 2016. In het decreet wordt er ver-

wezen naar ‘terromisdrijven’, een kwalificatie in het strafrecht rond terrorisme. Het 

agentschap Opgroeien werkt voor het jeugddelinquentierecht altijd op mandaat 

van het Openbaar Ministerie en de jeugdrechter. Er zijn afspraken met de gemeen-

schapsinstellingen, die ook opgenomen zijn in het draaiboek. Zo wordt altijd de 

link gelegd via de information officer naar de lokale taskforce en de LIVC. Er zijn 

ook ondersteunende initiatieven en afspraken gemaakt in de werking van de ge-

meenschapsinstellingen rond tegendiscours, samenwerking, projectmatig werken, 

en expertise, die ook lokaal inzetbaar zijn op dossierniveau. Er werden ervaringen 

uitgewisseld in een bespreking met een delegatie van parketten en jeugdrechters, 

maar ook intern en met andere partners. 

 

Er zijn negen kwalificaties met een link met ‘terro’ bij de instroom in de gemeen-

schapsinstellingen. Het gaat om een meisje en acht jongens die worden opgevolgd. 

Eind 2023 werden afspraken gemaakt, en midden januari 2024 zit het agentschap 

Opgroeien samen met de directies van de drie grote gemeenschapsinstellingen – 

Oost, West en Everberg – om de samenwerking zo operationeel mogelijk te houden. 

 

Bruno Vanobbergen wijst ten slotte op het vernieuwd geïntegreerd jeugd- en ge-

zinsbeleid waaraan gewerkt wordt onder de noemer ‘Vroeg en nabij’. Ook het 

thema radicalisering moet daar een plek in krijgen. Vroeg en nabij steunt sterk op 

lokale verankering, via de samenwerking met lokale besturen en netwerking op 

het lokale niveau. Er zijn heel wat mogelijkheden om die lokale samenwerkingen 

vorm te geven. Wanneer er bijkomende en gespecialiseerde zorg en ondersteuning 

moeten worden ingeschakeld, bijvoorbeeld als het gaat om geestelijke gezondheid, 

moet dat op een heel vlotte manier kunnen worden georganiseerd.  

2. Toelichting door Integra  

2.1. CGG-aanbod 

2.1.1. Strategisch plan hulp- en dienstverlening 

Jessica Decoene zegt dat Integra werkt met een strategisch plan voor hulp- en 

dienstverlening voor gedetineerden en geïnterneerden. In alle gevangenissen in 

Vlaanderen en Brussel is er een divers hulp- en dienstverleningsaanbod, bestaande 

uit onderwijs, werk, welzijn en ook ggz. De centra voor geestelijke gezondheidszorg 

bieden gespecialiseerde ggz aan in de gevangenissen. Dat gaat om al dan niet de-

lictgerelateerde hulpverlening. Er wordt gewerkt met de vraag van cliënten. Dat gaat 

vaak over het delict en gebeurt altijd op maat van de gedetineerde, met de focus op 

een succesvolle re-integratie in de maatschappij. 

2.1.2. Werking CGG 

Binnen het strategische plan is er ook het actieplan deradicalisering, een gecoör-

dineerde aanpak om aan ‘disengagement’ van als geradicaliseerd gelabelde gede-

tineerden te werken. Drie CGG’s kregen eind 2018 projectmiddelen om prioritair in 

te gaan op behandelingsvragen van die doelgroep in de gevangenis, met name de 

gevangenis van Brugge, de Oost-Vlaamse gevangenissen en de gevangenis van 

Hasselt. De projectmiddelen zijn heel beperkt. In West- en Oost-Vlaanderen kreeg 

men elk 0,3 vte en in Limburg 0,4 vte, waar men een klein beetje extra krijgt 

omdat er aan expertisedeling moet worden gedaan. Dat is de opdracht van het 

CGG van Integra. Het gaat dus om 1 vte in totaal. 
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2.1.3. Doelpubliek 

De spreker stipt aan dat het doelpubliek bestaat uit de brede groep van geradica-

liseerde gedetineerden, alsook personen in een postpenitentiair traject. Hoewel het 

OCAD daarin een aantal categorieën onderscheidt, wordt er geen onderscheid ge-

maakt in de behandeling. Misschien liggen er daar nog opportuniteiten. 

 

Ongeveer 12 procent van alle opgevolgde OCAD-dossiers in België gaat over men-

sen in de gevangenis, verspreid over verschillende gevangenissen, hoewel er een 

aantal satellietgevangenissen zijn voor geradicaliseerde gedetineerden. Niet iedere 

geradicaliseerde zit dus in zo’n gevangenis. Destijds hield men bij de verdeling van 

de middelen rekening met de vestigingsplaats van de satellietgevangenissen. 

 

Als er wordt gekeken naar de prevalentie van geestelijke gezondheidsproblemen 

in de gevangenis, blijkt dat 37 procent ernstige psychiatrische klachten rappor-

teert. Er zijn indicaties dat dat voor de doelgroep van de geradicaliseerden niet 

anders is. De zorgnood is dus hoog. 

2.1.4. Knelpunten en uitdagingen  

De spreker benoemt een aantal knelpunten. Er is een beperkt aantal aanmeldingen 

bij Integra terechtgekomen, wat betekent dat er een laag gebruik is van het hulp-

verleningsaanbod. Tijdens een traject worden cliënten soms overgeplaatst naar een 

andere gevangenis. Dat zorgt voor een onderbreking van de trajecten. Er zijn de-

radicaliseringsconsulenten werkzaam in de gevangenissen en men is deels afhanke-

lijk van de verwijzingen van die mensen. Zij maken immers mee een inschatting van 

wanneer er sprake is van een ggz-problematiek en wanneer er een ggz-partner moet 

worden betrokken. Binnen het project waren er ook personeelswissels. Het blijft 

wachten op de goede opstart van de PIVC’s. Sommige cliënten verliezen de natio-

naliteit, waardoor heel het behandelproject zich daarop begint te focussen omdat 

het psychische stress meebrengt voor de betrokkenen. Inzetten op re-integratie in 

de maatschappij wordt dan moeilijk. Groepswerkingen blijken niet geschikt te zijn 

voor dat type cliënteel. Het is lastig om medewerkers te houden omdat er met pro-

jectmiddelen wordt gewerkt. Dat brengt onzekerheid met zich mee. 

2.2. Link psychische kwetsbaarheid en radicalisering 

2.2.1. Dualistische visie 

De spreker verwijst naar studies over de link tussen psychische kwetsbaarheid en 

radicalisering. Er blijkt een dualistische, binaire visie te bestaan op de mogelijke 

drijfveren voor extremistisch geweld. Ofwel wordt er gefocust op ideologie ofwel 

op psychopathologie. Mensen hebben de neiging om schokkende gebeurtenissen 

te verklaren vanuit één oorzaak, monocausaal dus. Wat niet kan worden begrepen, 

wordt toegeschreven aan persoonlijke eigenschappen van de dader eerder dan aan 

een door de context of de situatie bepaald fenomeen.  

 

Er blijken verschillende drijfveren voor extremistisch geweld mogelijk te zijn, al 

dan niet in combinatie met elkaar. Voorheen was het idee dat het louter ging om 

ideologische indoctrinatie en training. Recentere inzichten tonen aan dat er ook 

maatschappelijke en individuele dimensies een rol spelen. In de individuele dimen-

sie zit de component ggz. Die dimensies kunnen als risicofactor voor extremistisch 

geweld worden meegenomen. Dat is niet anders bij mensen die geradicaliseerd 

zijn dan bij mensen die andere feiten hebben gepleegd, zoals bijvoorbeeld zeden-

feitenplegers. 
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Een psychische problematiek op zichzelf is geen directe verklaring en ook geen 

eenzijdige voorspellende factor voor het optreden van extremistisch geweld. Het is 

dus belangrijk om extremisme als een ruimer maatschappelijk probleem te be-

schouwen en niet onnodig te ‘psychopathologiseren’. 

2.2.2. Risico’s binaire kijk op extremistisch geweld 

Er zijn een aantal risico's verbonden aan een binaire kijk op extremistisch geweld. 

Professionals gaan de verklaringen van extremistisch geweld vaak eenzijdig vanuit 

hun eigen expertise benaderen. Een psycholoog zal het eerder beschouwen als iets 

psychopathologisch. Potentieel gaat iemand die voor een veiligheidsdienst werkt 

eerder vanuit een ideologisch perspectief kijken. Het risico bestaat dat het stuk 

waar men minder in opgeleid is, niet wordt meegenomen en dat men andere be-

langrijke risicodomeinen die echt in samenhang moeten worden geanalyseerd, uit 

het oog verliest.  

 

Volgens de spreker is de vraag niet of een extremistisch engagement toe te schrij-

ven is aan psychopathologie of aan een psychisch disfunctioneren. Er zijn andere 

belangrijke vragen te stellen, met name in welke mate het extremistisch engage-

ment aanwezig is, hoe dat extremistisch engagement de individuele grieven en 

noden van die personen lenigt, wat de intentie van die persoon is om binnen dat 

kader geweld te gebruiken en wat zijn capaciteiten tot geweld zijn. Dat staat los 

van psychopathologie. Dit is een andere en betere focus. 

 

Het gaat dus over een complex samenspel. Binnen het pathologische spectrum zijn 

er een aantal gedragskenmerken die overlappen met een geweldsmanifestatie. Vaak 

zitten die binnen de persoonlijkheidsstoornissen. Wat psychopathologie betreft ko-

men persoonlijkheidsstoornissen vaak voor in de gevangenissen. Het gevolg is dat 

geweldplegers worden aanzien als personen met een persoonlijkheidsstoornis en 

daarom ogenschijnlijk niet onder invloed zijn van een problematische ideologie. Een 

persoonlijkheid is niet zwart-wit, maar iets grijs. Dat geldt voor alle persoonlijkheids-

stoornissen en alle mogelijke vormen van psychopathologie. Allerhande ideologische 

referentiekaders doen de ronde in de maatschappij en iedereen is daar vatbaar voor.  

2.2.3. Verklaringsmodellen vanuit procesmatig samenspel 

De spreker wijst erop dat er allerhande pogingen zijn geweest om verklaringsmo-

dellen toe te passen op dat complexe samenspel. De algemene vaststelling is dat 

er een soort van ‘multilevel framework’ nodig is om zowel de predisposities, waar-

onder pathologie, als de situationele aspecten mee in rekening te brengen. Dan 

heeft men altijd drie overlappende, maar wel te onderscheiden elementen: de 

ideeën van het radicale narratief, die voor mensen een filter leggen voor het be-

grijpen van de wereld; sociologische factoren die iemand ertoe dwingen om dat 

narratief te omarmen; psychologische factoren, zoals kenmerken, pathologieën en 

triggers, die een gewelddadig denk- en handelingskader kunnen ondersteunen. 

 

Er is een complexe relatie tussen psychopathologie en extremistisch geweld. 

Daarin is er differentiatie nodig. Niet iedereen is over één kam te scheren. Het 

profiel van de extremist bestaat niet. Er moet met heel veel zaken rekening worden 

gehouden. Er zijn diverse vormen van psychopathologie: persoonlijkheidsstoornis-

sen, psychotische stoornissen enzovoort. Psychopathologie is een continuüm en er 

zijn diverse uitingsvormen van extremistisch geweld. Er is een ideologisch spec-

trum: links, rechts, religieus. Er zijn subtypes van plegers: zelfmoordterroristen en 

‘foreign fighters’. Er zijn specifieke contexten, bijvoorbeeld preventiewerkingen 

waar mensen worden aangemeld of mensen die al in de gevangenis verblijven. 

 

Differentiatie betekent dus niet binair denken, maar wel een heel ruime blik han-

teren. Dat biedt een aantal leerkansen over het voorkomen van psychopathologie, 
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de aard van psychopathologie. Als er daarop wordt gefocust, kan er aan betere 

theorievorming worden gedaan rond het ontstaan van extremistisch geweld en ook 

aan betere preventie. Met de CGG’s zit men aan de laatste halte, als de betrokkene 

al in de gevangenis zit. Het is beter om te voorkomen dat het zover komt. Preventie 

is een heel belangrijke pijler. 

2.2.4. Rol van psychische problemen bij ontstaan geweld(legitimatie) 

De spreker komt tot de rol van psychische problemen bij het ontstaan van geweld 

of het zichzelf toelaten om geweld te gebruiken. Een psychische problematiek komt 

naar voren als heel negatief en als risicofactor, maar het kan ook een bescher-

mende factor zijn tegen extremistisch geweld of louter het gevolg zijn van geweld. 

In de gevangenis van Hasselt zitten bijvoorbeeld een aantal terugkeerders die een 

posttraumatisch stressstoornis hebben als gevolg van wat ze in het buitenland 

hebben gezien. De vraag is of een psychische stoornis bij mensen die in de gevan-

genis zitten, een oorzaak of een gevolg is, dan wel of het er los van staat. Dat is 

nog te onderzoeken.  

 

De spreker wijst op de push- en pullfactoren. Pushfactoren zijn relevante kenmerken 

binnen het disfunctioneren, zowel in emoties, gedragingen als gedachten. Die kun-

nen bijdragen aan de motivatie, de capaciteit en de intentie van iemand om tot actie 

over te gaan. Dat is iets intern dat hen in die richting duwt. De pullfactoren gaan 

over het inspelen van ideologische narratieven, extremistische personen of groepe-

ringen op dergelijke psychische kwetsbaarheden. Dat trekt de mensen ernaartoe. 

 

Om te weten waarom mensen overgaan tot gewelddadig extremisme, mag er dus 

niet naar één factor worden gekeken. Het is een optelsom en een interactie van 

verschillende aanwezige risico- en beschermende factoren. Psychisch disfunctione-

ren is een van de vele factoren. Dat speelt een rol, maar het moet wel structureel 

worden onderzocht bij elke dreigings- en risicoanalyse. Het OCAD doet dat sowieso. 

2.2.5. Conclusies 

Simplistische voorstellingen zijn te vermijden, want zij bieden een foute represen-

tatie van oorzaken van geweld en brengen blinde vlekken met zich mee, waarbij 

mensen zich alleen focussen op één verklarende en voorspellende factor en niet op 

de rest. De spreker zegt dat er sprake is van een gedeelde verantwoordelijkheid 

en dat samenwerking nodig is op alle beleidsdomeinen, zowel van veiligheidsge-

richte diensten als van welzijnsgerichte en ggz-gerichte diensten. Het LIVC biedt 

daarvoor een platform. De spreker maakt de vergelijking met Veilig Huis, waar er 

ook een samenwerking is tussen de verschillende diensten die een andere focus 

hebben en waar men binnen een duidelijk afsprakenkader en met veel vertrouwen 

op een goede manier samenwerkt. De spreker meent dat dat voor geradicaliseer-

den ook mogelijk is en allicht ook al vaak gebeurt, maar minder geformaliseerd en 

minder structureel dan in Veilig Huis. 

2.3. Psychopathologie en terrorismevorm 

De spreker sluit af met de link tussen psychopathologie en terrorismevorm. De 

samenvatting daarvan is gelijklopend met het voorgaande. Uit de beschreven lite-

ratuur en experteninterviews blijkt dat louter psychopathologie geen bruikbare 

voorspellende waarde heeft voor radicalisering en terrorisme. Er is een uitzonde-

ring. Bij ‘lone actor’-terroristen wordt er meer psychopathologie gevonden. De con-

clusie van het bestaande onderzoek is dat er nog meer onderzoek nodig is. 
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3. Toelichting door CAW Limburg 

3.1. De organisatie  

Kris Vanderhoydonck licht de werking toe van het team Extremisme in detentie 

van CAW Limburg. Naast CAW Limburg zijn er nog tien andere CAW’s in Vlaande-

ren, die instaan voor gedegen eerstelijnshulpverlening aan de kwetsbare burger. 

Daarbij is er ook een specifiek aanbod voor gedetineerden en hun directe sociale 

omgeving. Een belangrijke subgroep daarvan valt onder de extremismeproblema-

tiek. 

 

In 2016 is binnen het Departement WVG het initiatief genomen om een nieuw 

aanbod te ontwikkelen: twee consulenten gingen in enkele Vlaamse gevangenissen 

aan de slag met de doelgroep van de ‘terrogedetineerden’. Men heeft daar een 

aantal jaren mee geëxperimenteerd. Er is wetenschappelijk onderzoek gedaan 

naar wat werkte en niet werkte, maar ook naar wie dat zou moeten organiseren. 

De conclusie was dat de aanpak nuttig en nodig is, en het best wordt aangeboden 

in elke gevangenis waar de doelgroep zich bevindt, maar dat dat niet de opdracht 

van een overheid is en het beter door een actor op het werkveld wordt gedaan. 

Daarvoor werd er gekeken naar de CAW’s.  

 

Begin 2020 nam het CAW de medewerkers in kwestie over in de eigen werking en 

ging men van start met een team Extremisme. Dat gebeurde in het kader van het 

Vlaams strategisch plan hulp- en dienstverlening aan gedetineerden en de ge-

meenschappelijke omzendbrief voor een globale aanpak van gewelddadige radica-

lisering, extremisme en terrorisme. Dat is een kader afgestemd tussen de federale 

en de regionale overheden. Zowel de justitiepartners als de hulpverleningspartners 

werken dus vanuit hetzelfde kader. Sinds 2021 is er ook een draaiboek dat de FOD 

Justitie en de Vlaamse overheid samen hebben uitgewerkt, onder de coördinatie 

van het Agentschap Justitie en Handhaving, waarin heel concreet staat wat met de 

doelgroep in de gevangenis moet worden gedaan: wie moet daarbij worden be-

trokken, op welke manier wordt er gewerkt, wat zijn de afspraken bij de start van 

detentie, maar ook in de overgang van binnen naar buiten? Heel belangrijk daarbij 

is het installeren van lokale casustafels, een plaats waar de partners onderling 

afstemmen wie start, wie wat doet en wat men van elkaar moet weten om tot 

goede geïntegreerde trajecten te komen. 

 

Het team Extremisme bestaat uit vier vte’s die de hulpverlening in de gevangenis 

realiseren en worden aangestuurd door een teamcoördinator. Daarbovenop heeft 

het voor de komende twee jaar 0,8 vte ter beschikking in het kader van de pro-

jectoproep van de Vlaamse minister van Binnenlands Bestuur voor een experten-

pool ter ondersteuning van lokale besturen. Het team heeft al zeven jaar ervaring 

met intensieve disengagementtrajecten in alle Vlaamse en Brusselse gevangenis-

sen. Er werd telkens voortgebouwd op wat er sinds medio 2016 is gebeurd. 

3.2. Een disengagementtraject 

Er wordt niet zo graag gesproken over deradicalisering en deradicaliseringstrajecten, 

want dat creëert een verwachting die heel moeilijk te realiseren is. Men heeft het 

liever over disengagement, op basis van een door de vele actoren gemeenschappe-

lijk gehanteerde definitie. Daarmee wordt bedoeld dat mensen loskomen van hun 

engagement met betrekking tot een bepaald discours, gedrag, manier van naar de 

samenleving te kijken, en dat ze opnieuw connecteren met de maatschappij. Dat 

gaat natuurlijk niet vanzelf, daarvoor moet er een traject komen waarin men op 

maat van het individu een-op-een aan de slag gaat op meerdere levensdomeinen en 

met betrekking tot verschillende werkzame factoren. Het team Extremisme doet dat 

niet alleen: er wordt afgestemd gewerkt met meerderen op verschillende domeinen 

tegelijkertijd. De focus ligt zowel op de veiligheid als op het sociopreventieve. Dat 
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is geen kort, afgelijnd traject. Dikwijls wordt er over een lange termijn pas resul-

taat geboekt. Dat betekent dat degene met wie men werkt ook een langetermijn-

perspectief moet hebben. De continuïteit van zo’n traject is heel belangrijk. Ook 

bij de opvolging is dat zo: heel het netwerk moet dat zo lang als dat nodig is blijven 

volgen. Het traject stopt ook niet aan de gevangenispoort. Het is essentieel om 

daarbij ook de lokale realiteit van de gedetineerde te betrekken: de directe sociale 

omgeving, de lokale gemeenschap waaruit iemand komt of waarnaar hij teruggaat. 

 

Er wordt stilgestaan bij de psychosociale begeleiding, de opleiding en tewerkstel-

ling, de ggz, inclusief de verslavingszorg, en de sociale context. Het is eveneens 

heel belangrijk om voor zo’n traject een beroep te kunnen doen op netwerken of 

figuren die met een zekere autoriteit een alternatief discours kunnen bieden. Het 

team telt een paar mensen met een profiel dat daar voor een stuk aan beant-

woordt, maar dat is niet genoeg. 

3.3. De opdracht 

Linsy Timmermans belicht verder de opdracht van het team Extremisme, met 

name het aangaan van individuele vrijwillige begeleidingstrajecten met het oog op 

disengagement en re-integratie. Het team is een partner in een ketenaanpak. Het 

geeft ook advies aan de hulp- en dienstverleners die werkzaam zijn in de gevan-

genissen en met radicalisering kunnen worden geconfronteerd. De doelgroep zijn 

alle aangeklaagde of veroordeelde gedetineerden en ex-gedetineerden in de 

Vlaamse of Brusselse gevangenissen die zijn opgenomen in de gemeenschappelijke 

gegevensbank van het OCAD. Het team krijgt een lijst van de namen. Het is aan 

de gevangenis zelf om lokale casustafels te organiseren, waar een aantal partners 

dan bespreken wat er eerst nodig is. Het is de bedoeling dat het team systematisch 

een proactief aanbod doet. Bij de start in 2016 ging het voornamelijk over islami-

tisch geïnspireerd extremisme. Ondertussen is er buiten de muren een verbreding 

van het spectrum, wat logischerwijze ook binnen de muren stilaan leidt tot een 

verschuiving in de cliëntenlijst. 

 

De trajecten zijn geen voorgeprogrammeerd programma dat op het einde mensen 

oplevert die vrij van radicale ideeën zijn. Ook wordt er geen louter ideologisch te-

gendiscours gevolgd. Het is zeker niet de bedoeling dat mensen afstand doen van 

hun geloof, wel dat hun een kritische blik wordt aangereikt om hun denkkader te 

verruimen. De spreker benadrukt nogmaals dat zoiets niet te realiseren is door één 

enkele partner. Samenwerking is dus essentieel. 

 

De sleutelbegrippen bij de trajecten zijn ‘maatwerk’ en ‘netwerkaanpak’. Hét profiel 

van dé geradicaliseerde of extremistische gedetineerde bestaat niet. Het is een heel 

diverse doelgroep, die dus ook een gedifferentieerde aanpak vereist. De aanpak 

wordt afgestemd op de individuele noden. De nadruk ligt op het versterken van het 

individu en zijn positieve netwerk, op het versterken van beschermende factoren en 

het aanpakken van kwetsbaarheidsfactoren. Er wordt gewerkt aan verbinding en 

herstel. Zelfreflectie en geweldloze communicatie worden gestimuleerd, net als ken-

nisverbreding en kritische reflectie. Er wordt ingezet op positieve identiteitsopbouw. 

Vaak hebben de betrokkenen grieven over hun maatschappelijke positie, waarbij 

men uitkomt bij thema’s zoals sociale uitsluiting en racisme. Ze worden gestimuleerd 

om vanuit hun ideeën een plaats in te nemen in de maatschappij, maar op een 

sociaal aanvaardbare manier. Men probeert de betrokkene dus te leren kennen. Als 

dat nodig is, worden er daarbij ook andere partners betrokken, om gebruik te maken 

van hun expertise. Het is natuurlijk nodig dat de cliënt dat ook ziet zitten. Er moet 

dus een lang traject worden afgelegd om hem daartoe te overtuigen. 

 

Het netwerk van de lokale casustafels bestaat uit de gevangenisdirectie, de psy-

chosociale diensten van de gevangenis, andere partners van de Vlaamse Gemeen-

schap, de diensten voor justitieel welzijnswerk die deel uitmaken van de CAW’s. 
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Ook VDAB en islamconsulenten kunnen mee aan tafel schuiven. Door de structurele 

deelname aan de casustafels is men dus ingebed in lokale samenwerkingsstruc-

turen. Ook is men absoluut vragende partij om deel te nemen aan de LIVC’s, om 

zo de overgang naar buiten te kunnen verderzetten. 

3.4. Doel en resultaten 

Het doel is te komen tot een cognitieve opening, tot een bereidheid om ook naar 

andere inzichten te luisteren. Daartoe zijn verbinding en vertrouwen nodig. Daar-

mee staat of valt alles. In eerste instantie wil men dus in contact treden met de 

persoon om hem op alle vlakken te leren kennen. Men probeert het zelfinzicht en 

de zelfkennis van de cliënt te vergroten, alsook de bereidheid tot reflectie. Daar-

naast probeert men de push- en pullfactoren in kaart te brengen. Samen met de 

cliënt wordt er gezocht naar een toekomstvisie. 

 

Een andere heel belangrijke stap is het betrekken van andere partners. De cliënt 

wordt geïnformeerd en geïntroduceerd, en hopelijk wordt het benodigde netwerk 

geactiveerd, zodat hij in contact kan treden met andere diensten. Zo kan een CGG 

bijvoorbeeld zijn deel doen in het geval van een psychische problematiek. Die doel-

groep krijgt prioriteit binnen het begeleidingsaanbod van de CAW’s, zodat een cli-

ent vrij naadloos de overgang naar buiten kan maken. Achteraf moet de cliënt ook 

heel goed weten waarvoor hij bij wie terechtkan. 

 

Sinds de start in 2016 begeleidde het team 126 personen. Op 5 januari 2023 liepen 

er 41 begeleidingen, waarvan 25 in de gevangenis. Dat betekent dat de consulenten 

ter plaatse komen in de diverse gevangenissen. Het voordeel is dat een consulent 

bij een transfer naar een andere gevangenis de cliënt kan volgen. Het is belangrijk 

dat de gedetineerde een aantal lokale ankerpunten in de gevangenis heeft, zoals de 

trajectbegeleiders van het CAW. Van de 41 begeleidingen zijn er zestien buiten de 

gevangenis, met elf cliënten onder elektronisch toezicht of in voorwaardelijke invrij-

heidstelling. Dat wil zeggen dat het door hen voorgelegde reclasseringsplan, met de 

daaraan gekoppelde voorwaarden, krachtig genoeg werd bevonden door de strafuit-

voeringsrechtbank. Vier beklaagden zijn vrij onder voorwaarden. Ze moeten hun 

straf dus nog krijgen, maar werden tot dan vrijgelaten. Als er binnen de gevangenis 

al met hen werd gestart, worden ze buiten verder opgevolgd. De kans is reëel dat 

ze nadien opnieuw naar de gevangenis moeten. Dan wordt dat verder opgenomen. 

Ten slotte is er nog iemand die zijn straf volledig heeft uitgezeten en dus totaal geen 

contact hoeft te houden met het team, maar dat wel doet omdat hij daaraan nood 

heeft en het nuttig vindt. Van de 41 begeleidingen bevindt ongeveer 10 procent zich 

in het links-rechtsspectrum. De spreker benadrukt ten slotte nogmaals dat de bege-

leiding op vrijwillige basis gebeurt. Men stapt proactief naar de betrokkenen, en meer 

dan 90 procent wil het traject volgen. 

 

Kris Vanderhoydonck vult nog aan dat het team via de voornoemde projectoproep 

van voormalig minister Bart Somers de werkwijze in detentie ook daarbuiten pro-

beert aan te bieden. Het project loopt van november 2023 tot oktober 2025. Het 

bevindt zich dus in de beginfase. Samen met de VVSG probeert men dat aanbod 

bekend te maken bij de lokale besturen. De eerste vragen komen stilaan binnen. 

Men start met een goede analyse van wat er op casusniveau nuttig en nodig is. Zo 

worden het lokaal bestuur en het netwerk daarrond ondersteund en wordt er buiten 

detentie zo vroeg mogelijk met een disengagementtraject gestart. Dat wordt over 

heel Vlaanderen gedaan. Dat kan vanop afstand, maar als dat nuttig en nodig is, 

kan men ook naar het lokaal bestuur gaan om te bekijken waar men ondersteuning 

kan bieden. Men wil vooral inzetten op casusbespreking en methodiekoverdracht. 

Wanneer het nodig is, kan men mee trajecten doen en desnoods zelf het traject 

doen als het aanbod erg specifiek moet zijn. Men wil niet alleen de ‘multi-agency-

aanpak’ promoten, maar ook de drempelvrees wegnemen bij sociopreventieve 

partners om aan de LIVC’s deel te nemen. Het is immers van belang dat men daar 
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met lokale collega’s aan deelneemt. Het instrument werkt. Dat gaat niet vanzelf, 

maar men moet de stap echt wel zetten. 

3.5. De noden 

Ten slotte benadrukt de spreker het belang van stabiele en structurele financiering. 

Een disengagementtraject vraagt een langetermijnperspectief, wat zich natuurlijk 

ook vertaalt in het kader dat daarvoor nodig is. Het team is heel dankbaar dat het 

van Welzijn recurrente middelen voor 3 vte’s krijgt. Er is dus wat zekerheid. Voor 

het uitwerken van een duurzaam aanbod is er ook een duurzame financiering nodig.  

 

Het team heeft een bepaalde capaciteit om in detentie in te zetten, maar de tra-

jecten lopen verder na detentie. Het is niet zomaar af te lijnen wanneer men stopt 

of kan doorgeven aan een netwerk buiten. Dat geeft een spanning. Ook buiten de 

gevangenis is er capaciteit nodig, wat een impact heeft op wat men binnen de 

gevangenis kan doen. Er moet dus goed worden nagedacht over welke capaciteit 

er nodig is, niet alleen vanuit het team, maar vanuit het hele netwerk, om op een 

gepaste manier met de doelgroep aan de slag te gaan. Goed werkende casustafels 

en LIVC’s zijn ontzettend belangrijk, maar zoiets is binnen de muren ook nodig. 

Een lokale casustafel is een goede eerste stap, maar mist een robuust regelgevend 

kader. CAW Limburg pleit dus voor een soort penitentiaire integrale veiligheidscel. 

Er zijn weliswaar stappen gezet, maar het is essentieel om ook andere actoren te 

motiveren om mee in zo’n netwerk te stappen. De spreker verwijst naar de stevige 

kaders die er zijn voor Veilige Huizen en die een belangrijke sleutel zijn voor het 

succes daarvan. Voor de doelgroep binnen de muren is dat minstens even hard 

nodig.  

 

Een laatste zorg is de toegang tot hulp- en dienstverlening voor gedetineerden. 

Die verloopt moeizaam, in om het even welk beleidsdomein. Daarvoor is er per-

manent aandacht nodig, zeker ook wat die doelgroep betreft.  

II. Vragen en opmerkingen van de commissieleden 

1. Tussenkomst van Katja Verheyen 

Katja Verheyen focust op twee elementen: de nazorg en de aanpak van jongeren. 

Radicalisering bij jongeren aanpakken is van alle tijden. Jongeren rebelleren tegen 

de bestaande instellingen en het systeem, maar dat kan in sommige gevallen tot 

gevaarlijke situaties en tot geweld leiden. De veiligheidsdiensten gaven al aan dat 

heel veel profielen van jonge leeftijd zijn. Ze worden almaar jonger. Dat is onrust-

wekkend. Jongeren zijn niet alleen op zoek naar zichzelf, maar kunnen ook gemak-

kelijk worden meegesleurd in een verhaal dat hen tot uitverkorenen verheft. Ze 

beseffen dan op den duur niet meer hoever ze zijn afgegleden van een normale 

versie van rebellie of radicaliteit. Het is daarom belangrijk dat de meest kwetsbare 

jongeren niet alleen handvatten krijgen om dergelijke boodschappen te herkennen, 

maar dat ze ook die signalen herkennen en dat men daar een aanpak voor heeft.  

 

In de jeugdhulp worden medewerkers vaak ingeschakeld en betrokken bij onrust-

wekkende situaties. Ze kunnen daarbij in contact komen met radicalisering. Kwets-

bare jongeren en jongeren die het mentaal moeilijk hebben, raken sneller in de 

ban van extreem geweld of radicale ideologieën. Er bestaat een draaiboek rond 

radicalisering en hoe jeugdhulp zich daarbij moet opstellen, zowel bij mensen die 

nog niet als bij mensen die er wel al inzitten. Dat wordt duidelijk benoemd, men 

kan altijd dossiers aanmelden bij het OCJ. Een consulent kan altijd gebruikmaken 

van de referentieconsulent. Gelukkig had men van bij de start van het Vlaamse 

preventiebeleid aandacht voor radicalisering en het ontwikkelen van een plan van 

aanpak. Het is heel belangrijk dat een dossier vanuit alle invalshoeken wordt 
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bekeken en dat zoveel mogelijk partners rond de tafel zitten. Dat kan helpen voor 

een betere hulpverlening en om in te spelen op de voedingsbodem van de radicali-

sering. Men lost het probleem niet op door er puur met een veiligheidsbril naar te 

kijken. De spreker is grote voorstander van een multidisciplinaire lokale aanpak. Ze 

is zelf schepen in een stad en ziet daar dat het werkt. Heel wat steden en gemeenten 

staan er positief tegenover.  

 

De regels rond het beroepsgeheim werden tijdens deze zittingsperiode aangepakt, 

maar dat blijft moeizaam lopen. Hopelijk komt er wel een klik. De VVSG en andere 

partners hebben duidelijk gemaakt hoe men kan deelnemen en bijdragen, maar 

soms treedt de handelingsverlegenheid op bij hulpverleners omdat ze het vertrou-

wen van hun cliënt niet willen schenden. Bepaalde informatie stroomt niet helemaal 

door, terwijl iedereen hetzelfde doel nastreeft: het voorkomen van misdrijven. Dat 

kan alleen als men tijdig op de hoogte is en een strategie uitwerkt. Hetzelfde geldt 

voor de toegang tot de ggz. Die zou bij een probleem zo snel mogelijk moeten weten 

of er opvolging nodig is. 

 

Studies wijzen uit dat mentale problemen vaak een grote rol spelen. De effectieve 

overstap van radicale ideeën naar een gewelddadige uiting ervan is niet alleen be-

langrijk voor de multidisciplinaire aanpak, maar ook om binnen de ggz te beseffen 

dat dergelijke signalen niet zomaar mogen worden genegeerd. Een individuele aan-

pak blijft mogelijk, maar de sector moet de voelsprieten blijven uitsteken en zich 

bewust zijn van de rol van mentale problemen in een radicaliseringsproces. Het is 

voor de ggz heel belangrijk om onrustwekkende situaties zo vroeg mogelijk te mel-

den. 

 

Naast het voorkomen van geweld heeft Vlaanderen een aanbod van disengagement 

voor mensen die door hun radicalisering geïnterneerd zijn. Deradicalisering is geen doel 

op zich. Uit studies en analyses blijkt dat het soms weinig zin heeft om mensen te over-

tuigen van hun ongelijk. Wel waardevol zijn de trajecten waarbij geradicaliseerden wor-

den geholpen om af te zien van geweld als legitiem middel om hun doel te bereiken. 

Het is van belang dat gevangenen tijdens hun internering een aanbod krijgen om stap-

pen te zetten naar een nieuw leven. Als men wil dat zij opnieuw integreren in de maat-

schappij moet men alles op alles zetten. Vaak kan de gevangenis een brandversneller 

zijn voor radicale ideeën en extreme ideologie. Dat moet men niet alleen vermijden, er 

is ook een tegenverhaal nodig. Vanzelfsprekend wil de spreker daarbij het mentale wel-

zijn benadrukken.  

 

Er moet nog beter worden samengewerkt tussen gevangenissen, dienstverlening en 

de opvolging via een PIVC R. De spreker hoopt dat in de komende maanden nog 

samenwerkingen kunnen ontstaan. Daar staat iedereen achter. 

 

De spreker merkt op dat er vandaag geen afzonderlijke hulplijn radicalisering meer 

bestaat: de werking is ingekanteld in de reguliere werking. Hoeveel oproepen kwa-

men in 2023 binnen rond radicalisering? 

 

Het agentschap Opgroeien moet uiteraard toegang krijgen tot de gedeelde databank. 

De technische en juridische aspecten van de koppeling van jeugdhulpgegevens aan 

de gemeenschappelijke gegevensbank worden nog verder onderzocht. Wat is de 

stand van zaken? 

 

De laatste tijd is het wat stil rond de geradicaliseerde Syriëstrijders. In 2017 waren 

er 34 dossiers. Over hoeveel jongeren gaat het vandaag? Hebben zij een dossier? 

Waar verblijven zij? Bij hun familie of in een voorziening? 

 

Er was sprake van een Nederlands en Vlaams onderzoek over de opvolging van 

minderjarige terugkeerders. Is de Vlaamse studie al opgeleverd? Zo ja, wat waren 

de voornaamste conclusies?  
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Diverse organisaties zoals Oranjehuis bieden weerbaarheidstrainingen aan rond 

jeugdhulp en radicalisering. Wat houdt dat juist in? Hoe maken de spelers daar ge-

bruik van? 

 

Als het over disengagement gaat, is er geen standaard begeleiding. Is men daar 

geen voorstander van, zeker voor gedetineerden? 

 

Er bestaat een projectgroep rond radicalisering en er is een aanspraakpunt binnen 

het agentschap Opgroeien. Hoe gebeurt de informatie-uitwisseling? Is er structu-

reel overleg? Ziet het agentschap een daling of een stijging van het aantal radica-

liseringsdossiers?  

 

Op welke manier zal het agentschap ervoor zorgen dat de deelname aan een LIVC 

R wordt gestandaardiseerd? Welke inspanningen zal men bijkomend doen om dat 

binnen de administratie helder en sterk aan te raden? 

2. Tussenkomst van Immanuel De Reuse 

Voor Immanuel De Reuse zorgt deradicalisering voor de veiligheid van de maat-

schappij. Het is noodzakelijk dat gevaarlijke individuen niet vrij rondlopen. Dat is 

het uitgangspunt voor het Vlaams Belang. Preventie werkt niet altijd, al moet er 

uiteraard wel op worden ingezet. Opvolging is ook belangrijk: men mag geen ri-

sico’s nemen. Samenwerking tussen de betrokken diensten is dan ook noodzake-

lijk, zodat er geen informatie verloren gaat en de problematiek van kortbij vanuit 

alle invalshoeken kan worden opgevolgd.  

 

De spreker heeft vragen aan het agentschap Opgroeien. Er zijn verschillende initia-

tieven, onder meer voor terugkerende kinderen en moeders. Ze komen vooral in een 

VOS-traject terecht. Sommige moeders zijn bang van hun eigen kind. Daar moet 

nauw op worden toegezien, zeker bij jonge kinderen. Zij worden actief begeleid en 

lang opgevolgd om problemen op latere leeftijd te kunnen detecteren. Hoe gebeurt 

dat? 

 

In de gemeenschapsinstellingen zijn er negen kwalificaties met een link met terro-

risme. Is daar genoeg expertise om met die doelgroepen om te gaan? Hoe wordt de 

brug gelegd tussen de hulp in de instelling, en de opvolging en begeleiding erna?  

 

De spreker vraagt wie in de gevangenissen aanspraak kan maken op begeleiding door 

de CGG’s. Er zijn een lage aanmelding en een laag gebruik van het hulpaanbod. Wie 

moet die aanmeldingen doen? De toegang verloopt moeizaam. In de gevangenissen 

zijn veel problemen. De spreker was in 2023 op bezoek in de gevangenis van Brugge, 

een satellietgevangenis. Uiteraard is er een probleem met de toegang tot dergelijke 

trajecten. Er zijn bijvoorbeeld veel stakingen. De opvolging gebeurt dan minder strikt 

en continu. Welke problemen ervaart men met de toegang en de continuïteit?  

 

Er wordt niet gewerkt met de huidige categorieën van het OCAD. Welke profielen 

hebben die personen dan? Is er bereidheid tot en vrijwilligheid voor deelname? CAW 

Limburg doet 126 begeleidingen, allemaal vrijwillig. Eén persoon volgt na vrijstel-

ling/strafeinde nog begeleiding. Haakt al de rest dan af of is het niet meer nodig? 

Hoe komt dat? In de gevangenis is er vanzelfsprekend meer bereidwilligheid om een 

zachter regime te verkrijgen of een beter beeld te scheppen van zichzelf. Stelt men 

vast dat er grote deelname is maar minder zin in begeleiding en dat gevangenen 

mentaal niet klaar zijn voor deradicalisering? Hoe evalueert men het succes van de 

begeleiding? Bestaan daar cijfers over? Worden sommige trajecten vroeger afgeslo-

ten omdat ze niet het gewenste effect halen, omdat er echt geen schuldinzicht is, of 

omdat men niet verder raakt en liever verdergaat met anderen, gezien de beperkte 

personeelsinzet?  
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Van hoeveel mensen wordt de Belgische nationaliteit afgenomen? Voor een Vlaams-

nationalist is dat geen probleem, maar voor de mensen zelf wel, niet het minst met 

het oog op hun verblijf op het grondgebied. Hoe ervaren ze dat? Hoe wordt daarmee 

omgegaan? Welke stappen ondernemen de betrokkenen dan? Keren ze terug naar 

hun thuisland? 

 

Worden er tolken ingezet voor de begeleiding? Zijn die tolken opgeleid of doen ze 

alleen de vertaling? In dergelijke trajecten is de subtiliteit van woorden belangrijk.  

 

De spreker is het eens met Jessica Decoene dat visies en drijfveren nogal binair 

gebracht worden. De media spreken bijna altijd over geradicaliseerden als ‘verwarde 

personen’ en ‘jongeren’. De problematiek wordt niet geduid. Ziet zij een probleem, 

met name dat de media die weg ook opgaan? Heeft zij daarover contact met de 

media? Hebben zij haar al gecontacteerd daarover? Hoe pakt men dat het best aan? 

De spreker stelt vast dat de maatschappij niet meer denkt aan jongeren als het gaat 

over ‘jongeren’ en ‘verwarde personen’ maar wel aan een specifieke doelgroep of 

een bepaald type daders. Jongeren of verwarde personen worden daardoor gestig-

matiseerd. 

3. Tussenkomst van Imade Annouri 

Imade Annouri zegt dat Jessica Decoene wijst op het risico dat te binaire visies een 

probleem kunnen creëren, waarbij men volledig meegaat in een psychopatholo-

gische analyse en het ideologische aspect vergeet. Ze geeft een aantal handvatten 

om dat te vermijden. Is men gewapend om het in de praktijk anders te doen? Wat 

is er concreet nodig vanuit het beleid om dat risico maximaal te vermijden? 

 

Vervolgens verwijst de spreker naar de opmerking dat preventie het belangrijkste 

is. Integra vzw voert vooral ‘end-of-pipebeleid’. Wat gebeurt er in het begin? Wat 

vindt Jessica Decoene van het preventieve beleid dat wordt uitgerold? Wat zou 

haar job gemakkelijker kunnen maken?  

 

Ten slotte heeft de spreker een vraag voor de sprekers van CAW Limburg. 10 pro-

cent van de begeleidingen houdt verband met links- en rechts-extremisme. Is de 

overige 90 procent van de begeleidingen dan religieus of islamistisch geïnspireerd? 

Zit ook het antisysteemdenken daarin of nog een andere groep?  

4. Tussenkomst van Thijs Verbeurgt 

Thijs Verbeurgt licht toe dat het Vlaams Parlement vragende partij was voor de 

hoorzitting omdat onder meer het OCAD wijst op het groeiende bewustzijn van de 

link tussen welzijn en radicalisering. Die link is er op twee vlakken. Ten eerste zijn 

mensen die zoekende zijn, vatbaarder voor extremistische ideologieën. Ten tweede 

stelt het OCAD vast dat er in het overgaan tot geweld een link is met psycholo-

gische problemen en mentaal welzijn. Het is interessant om te bekijken hoe daar-

mee vanuit de Vlaamse bevoegdheden kan worden omgegaan. 

  

De spreker focust op vier elementen waarvoor Vlaanderen bevoegd is. Het eerste ele-

ment is preventie. Jongeren die worstelen met hun mentale gezondheid zijn vatbaar-

der voor extremisme. Hoe kan Vlaanderen de preventie op dat vlak versterken? Doet 

Vlaanderen voldoende of moet er een bredere aanpak komen, door bijvoorbeeld in 

scholen te werken? De focus daarbij is niet specifiek het vermijden van radicalisering, 

maar wel het verbeteren van het mentale welzijn om zo onrechtstreeks een voedings-

bodem weg te nemen.  

 

Een tweede element is risicodetectie. Het OCAD gaf aan dat radicalisering geen pro-

bleem hoeft te zijn, maar dat gewelddadige radicalisering dat wel is. Worden de 

signalen uit het onderwijs en het welzijnswerk voldoende bij elkaar gebracht? De 
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spreker wijst op de link met de LIVC R’s, waar informatie wordt gedeeld. Het CAW 

geeft aan graag deel te nemen aan de LIVC R’s. Die boodschap wordt niet altijd door 

het volledige welzijnswerk gedeeld. Waarom neemt het CAW graag deel aan de LIVC 

R’s? Wat zijn mogelijke hinderpalen? Hoe kunnen die drempels worden weggewerkt? 

Krijgt het agentschap Opgroeien dezelfde signalen? Hoe gaat het daarmee om?  

 

Een derde element is deradicalisering of disengagement. 90 procent tekent in op 

het aanbod. Wat gebeurt er met de overige 10 procent? Wordt de vraag tot inte-

kening herhaald? Zijn de deelnemers aan het disengagementtraject echt betrokken 

of doen ze dat alleen omdat ze zich verplicht voelen?  

 

De cruciale vraag is die naar het effect. Heeft het impact, in de zin dat het risico 

afneemt op het plegen van geweld of het aanzetten tot geweld?  

 

Het tussentijdse verslag stelt vast dat er een golfbeweging is in de doorverwijzing. 

Het hernieuwde actieplan leidde tot een verhoogde aandacht, meer doorverwijzin-

gen en het signaleren van mogelijke dossiers. Hoe kan de zorg in het gevangenis-

wezen constant blijven? Het gevangeniswezen is niet altijd de ideale context, door 

de stakingen en de onderbezetting. Er wordt ook gewezen op de overplaatsings-

problematiek. De consulenten zouden over de gevangenissen heen werken, maar 

wat gebeurt er wanneer een gedetineerde naar de andere kant van het land wordt 

overgeplaatst?  

 

In de presentatie van CAW Limburg wordt verwezen naar andere vormen van ra-

dicalisering. 10 procent zit op het links-rechtsspectrum. Er is een toename van het 

rechts-extremisme. Hoe verschilt de aanpak tussen de grote groep van religieus 

extremisme en andere vormen van radicalisering, zoals rechts-extremisme en anti-

systeemdenken?  

 

Een vierde element houdt verband met de terugkeer van de strijders en gezinnen, 

moeders en kinderen. Worden die kinderen en jongeren gere-integreerd? Zijn er 

nog tendensen tot radicalisering? Wat is de link met de moeders? Is er een nauw 

contact? Nemen zij deel aan de disengagementtrajecten?  

 

Het thema speelt over beleidsniveaus heen. Er zijn diverse bevoegdheden. Het 

overleg met het lokale niveau gebeurt via de LIVC R’s. Hoe loopt de samenwerking 

met het federale niveau, dat bevoegd is voor het gevangeniswezen en voor ter-

reurbestrijding vanuit justitieel oogpunt? Kan die beter? Zijn er pijnpunten?  

 

De spreker wil ten slotte van Bruno Vanobbergen weten of de OverKop-huizen bij 

de LIVC R’s worden betrokken. Wordt dat aangeraden of verplicht de projectoproep 

hen tot deelname aan de LIVC R’s? 

5. Tussenkomst van Koen Daniëls 

Koen Daniëls wijst erop dat geradicaliseerde personen die in een deradicaliserings-

traject zitten niet alleen op de wereld zijn. Hoe komen hun familie en vrienden op 

de radar? Worden zij bereikt en betrokken? Geregeld blijken er toch wel banden te 

zijn, de lone wolf is eerder een uitzondering.  

 

Radicalisering is een proces. Dat gebeurt niet van de ene dag op de andere, bepaalde 

factoren kunnen voor een klik zorgen. Kind en Gezin komt bij heel wat mensen thuis. 

Kunnen zij bepaalde factoren detecteren tijdens die contacten? Waar wordt dat ge-

meld? Komt dat terecht bij een LIVC R?  

 

Therapeuten en maatschappelijk assistenten die zich zorgen maken over bepaalde 

cliënten, twijfelen misschien om die bezorgdheden op een LIVC R te melden wegens 
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de vertrouwensrelatie. Zo kan het gebeuren dat een aantal personen onder de radar 

blijven.  

6. Tussenkomst van Jeremie Vaneeckhout 

Jeremie Vaneeckhout begrijpt dat de uitdaging niet monocausaal moet worden be-

naderd. Zijn insteek komt vooral uit de welzijnssector en de sector van de ggz. Daar 

liggen immers nog een aantal grote uitdagingen, zoals de wachtlijsten. In Limburg 

zijn de wachttijden voor kinderen en jongeren in de zorg het langst. Er wordt in de 

toelichtingen gefocust op mensen die in detentie zitten. Er zijn specifieke uitdagingen 

op dat terrein. Er wordt gezegd dat daarvoor slechts één voltijdsequivalent wordt 

ingezet. Is dat een pleidooi voor meer mankracht? 

 

Er wordt specifiek ingezet op mensen in detentie. In de huidige samenleving duurt 

het maanden vooraleer kinderen en jongeren terechtkunnen bij een CGG. Die dy-

namieken kunnen factoren zijn in de radicalisering. Ook in de verslavingszorg zijn 

de wachttijden lang. Is dat een hindernis in de trajecten? In welke mate kunnen 

mensen in een urgente situatie meteen worden geholpen? In welke mate is dat 

een frustratie op het terrein? Het agentschap Opgroeien verwijst naar Vroeg en 

nabij, maar dat kan alleen maar werken als er meteen aan de slag wordt gegaan 

met de vroegdetectie. Als ondersteuning of hulpverlening niet kan worden gebo-

den, blijft het bij de theorie. 

 

De spreker is bezorgd: men mag niet alleen kijken naar de bekende risicoprocessen 

zoals een detentiecontext. Heel wat drama’s worden veroorzaakt door mensen die 

nog niet in een of ander traject gekend zijn. De spreker geeft het voorbeeld van 

Hans Van Themsche, die nog schoolliep toen hij de moorden pleegde. Het is be-

langrijk om zulke contexten te vermijden en daar sneller hulpverlening aan te bie-

den. In welke mate belemmert dat het werk van de CAW’s en de CGG’s? In welke 

mate is dat een vaststelling bij het agentschap Opgroeien? Binnenkort maakt het 

Vlaams Parlement de doorvertaling naar Vroeg en nabij.  

7. Tussenkomst van Kathleen Krekels 

Kathleen Krekels sluit zich aan bij de vraag van Koen Daniëls. Een jonge psycho-

loge vroeg haar onlangs praktische informatie over de LIVC’s. De spreker ging 

ervan uit dat die informatie bekend was in de zorg. In welke mate wordt die infor-

matie herhaald, zodat de dienstverleners die nieuw instromen op de hoogte zijn?  

III. Antwoorden van de genodigden 

1. Antwoorden van Bruno Vanobbergen en Peter Casteur 

Bruno Vanobbergen ziet dat de Opvoedingslijn een beperkt aantal vragen over ra-

dicalisering krijgt, zeker in verhouding tot de andere vragen die daar binnenkomen. 

Het aantal vragen is ook verminderd in de voorbije jaren. De spreker heeft geen 

concrete cijfers voorhanden, maar hij kan die later bezorgen. 

 

De weerbaarheidstraining worden ontwikkeld door Arktos onder de noemer 

BOUNCE. Arktos heeft die training op een participatieve manier ontwikkeld, samen 

met verschillende jeugdhulpvoorzieningen en jeugdwerkorganisaties. Zo werd het 

theoretische kader aan de praktijk getoetst. De focus van de weerbaarheidstraining 

ligt op de veerkrachttrainingen voor jongeren. Daarnaast is er een tweede deel, 

dat focust op bewustwording, bewustmaking en sensibilisering van ouders en eer-

stelijnswerkers. 
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Er werd gevraagd hoe het agentschap Opgroeien ervoor zal zorgen dat zijn deel-

name aan de LIVC’s wordt versterkt en verzekerd blijft. De spreker benadrukt dat 

er een sterke lokale aanwezigheid moet zijn op de plaatsen waar die problematiek 

sterk leeft. In het agentschap Opgroeien is er een dynamiek rond lokale ketenaan-

pak. Zo worden er ook verbindingen gemaakt met de LIVC’s. Vanuit het agentschap 

wordt er sterk ingezet om de samenwerking met lokale besturen vorm te geven. 

 

Recent verscheen een rapport over de studie 'Visie op de toekomst van het lokaal 

& binnenlands bestuur in Vlaanderen' van Filip De Rynck en Lieven Janssens. Dat 

gaat over hoe lokale samenwerking nog beter vorm kan krijgen. Het agentschap 

Opgroeien zet daar sterk op in, ook met het oog op een volgende zittingsperiode. 

De deelname aan lokale overlegorganen is cruciaal voor het bredere takenpakket 

van het agentschap Opgroeien. Het agentschap telt verschillende medewerkers die 

inzetten op de samenwerking met lokale besturen.  

 

Preventie op het vlak van mentaal welzijn is voor het agentschap Opgroeien een 

belangrijk thema, zowel bij jonge kinderen als bij jongeren. Daarom wordt er een 

uitbreiding van het aantal OverKop-huizen gepland. Zo wordt er nog meer lokaal 

gewerkt. 

 

Er worden stappen gezet om preventief te werken, maar ook curatief. De partici-

patie van de CAW’s in OverKop-huizen getuigt daarvan. Soms is er ook participatie 

van geestelijke gezondheidsactoren op de derde lijn. Er wordt gewerkt aan een 

structuur die toelaat om al vroeg bepaalde geestelijke gezondheidsproblemen te 

detecteren en om bij te schakelen waar nodig. 

 

Er werd gevraagd naar de situatie op het vlak van risicodetectie en participatie van 

andere beleidsdomeinen op het Vlaamse niveau. Op het Vlaamse niveau is de par-

ticipatie van Onderwijs belangrijk. Het OCAD informeert het Departement Onder-

wijs en Vorming over mogelijke problematische situaties. Zoals het agentschap 

Opgroeien werkt met referentieconsulenten, werken zij samen met de CLB’s. Op 

die manier hebben ze lokale aanspreekpunten. De participatie van de onderwijs-

partners is ingebed in de multi-agencyaanpak. 

 

Peter Casteur merkt op dat er eensgezindheid is tussen de ggz en de CAW’s over 

kennis- en expertiseontwikkeling in de voorbije jaren. Er is groot geloof in een 

geïntegreerde aanpak. 

 

Voor minderjarigen bestaat er een beloftevolle praktijk in het kader van de lokale 

ketenaanpak. Die is geschoeid op het casusoverleg. Er lopen ook enkele proefpro-

jecten rond lokale ketenaanpak. Momenteel worden die decretaal verankerd in het 

decreet van 15 februari 2019 betreffende het jeugddelinquentierecht. Welzijnsac-

toren, federale actoren, jeugdparketten, jeugdrechters en politie werken daarbij 

samen. De spreker benadrukt dat de samenwerking met de federale actoren goed 

verloopt. Zij participeren ook aan de lokale ketenaanpak. 

 

Katja Verheyen stelde een vraag over de 34 gezinnen die vanaf 2017 zijn terugge-

keerd uit Syrië. De laatste jaren is de aandacht daarvoor verminderd. Het komt ook 

niet meer in de media. De spreker kan de stand van zaken in die dossiers bezorgen 

en benadrukt dat het gaat over 34 beslissingen die werden gevorderd door de jeugd-

parketten in verontrustende situaties. Ze worden allemaal opgevolgd door jeugdrecht-

bankconsulenten. De dossiers worden gesloten op initiatief van de jeugdrechter. Het 

agentschap Opgroeien heeft kennisgenomen van het onderzoek van het Wetenschap-

pelijk Onderzoek- en Datacentrum. Dat kan ook aan de commissie worden bezorgd. 

  

Er kwam een vraag over de expertise in de gemeenschapsinstellingen. Het agent-

schap Opgroeien werkt volgens een draaiboek. Daarin wordt er verwezen naar 
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islamconsulenten. Er is ook kennisopbouw vanuit de samenwerking met het OCAD 

om zowel op populatieniveau als op dossierniveau analyses te maken.  

 

Koen Daniëls stelde een vraag over de doorstroom van informatie. De spreker stelt 

dat het agentschap Opgroeien kennis moet opbouwen. Er moeten ook instrumenten 

worden ontwikkeld om die kennis te delen. Daarvoor dienen de LIVC’s en de lokale 

ketenaanpak. Soms zijn er nog problemen met de doorstroom van informatie door 

de complexiteit van een case. Ook de mate van participatie aan de LIVC’s is een 

factor die de uitwisseling van informatie bemoeilijkt. 

 

De OverKop-huizen ontwikkelen zich snel, aldus Bruno Vanobbergen. Wat Thijs 

Verbeurgt vraagt zit niet in de oproep en gebeurt nog niet. De focus ligt op mentale 

gezondheid in relatie tot vrije tijd, maar zo’n verbreding wordt in de toekomst zeker 

nagestreefd bij het verder uitbouwen van de OverKop-huizen in het kader van 

Vroeg en nabij als plek voor 12- tot 25-jarigen in brede zin. 

2. Antwoorden van Jessica Decoene 

Jessica Decoene antwoordt dat iedereen in de gevangenis aanspraak kan maken op 

begeleiding. Voor geradicaliseerden is dat niet anders dan voor andere gedetineer-

den. Geradicaliseerden krijgen voorrang. Als zij een vraag stellen, worden zij priori-

tair behandeld. Er was ooit een wachtlijst in de gevangenis, en daarom was dat 

belangrijk. De wachtlijst is er niet meer, wat maakt dat iedereen op hetzelfde tempo 

aan bod komt. 

 

Eender wie kan een aanmelding doen: de psychosociale dienst van een gevangenis, 

het justitieel welzijnswerk, de moreel consulenten, de cliënt of iemand uit de con-

text van de cliënt. 

 

De problemen met de toegang tot de gedetineerde hebben vooral te maken met 

stakingen en een tekort aan lokalen in de gevangenis. Men zou meer kunnen doen 

in de gevangenis, maar dat lukt niet omdat er geen plaats is. In de gevangenis van 

Hasselt krijgt men veel medewerking van de cipiers om de mensen tot bij hen te 

krijgen. In vergelijking met andere gevangenissen verloopt dat daar vlot. Proble-

men die gedetineerden zelf hebben met toegang tot de dienst, zijn er niet meer, 

want er zijn geen wachtlijsten meer omdat ze prioritair worden behandeld. 

 

De mate waarin mensen worden aangemeld, is afhankelijk van hoe bekend het aan-

bod is. Om de zoveel tijd gaat men naar het justitieel welzijnswerk en de psychoso-

ciale dienst en herhaalt men dat het project bestaat en dat mensen prioritair toegang 

hebben. Vaak blijken de andere partners in de hulpverlening op de hoogte te zijn 

van dat aanbod. Zij benadrukken dat ze dat aanbod altijd kenbaar maken aan ge-

detineerden, maar dat de eerder lage instroom vooral te maken heeft met het ge-

geven dat de gedetineerden zelf niet willen, dat ze niet vinden dat er iets rond 

geestelijke gezondheid moet worden gedaan of dat ze er onvoldoende vertrouwen 

in hebben. Men ervaart de doelgroep als net iets wantrouwiger. Ze stellen veel vra-

gen over het beroepsgeheim. Een aantal mensen sluit op voorhand al uit om een 

traject te lopen. Geestelijke gezondheid is nog altijd een taboe, ook in de gevange-

nis. Toegeven dat men hulp nodig heeft in een context waar men genoodzaakt is om 

zich sterk voor te doen ten aanzien van anderen, is geen gemakkelijke stap. Men 

probeert daarom zo laagdrempelig mogelijk te zijn. 

 

Er is geen profiel van die cliënten, want het gaat over diverse individuen. Men kan er 

geen label op kleven. Ze komen voor allerhande problematieken en hebben ieder hun 

eigenheid. 
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Elk traject in de gevangenis start op vrijwillige basis. Als mensen niet willen komen, 

dan zullen ze niet komen. Bij iedereen die in een traject zit, merkt men de bereid-

heid om dingen bespreekbaar te maken. Zij maken zinvol gebruik van het aanbod. 

 

Er worden tolken ingezet, maar de spreker weet niet of zij specifiek zijn opgeleid. 

De tolken houden het louter bij het vertalen van de dialoog. Zelf heeft zij enkele 

trajecten op die manier gedaan. Na het gesprek had ze telkens een debriefing met 

de tolk. Soms komen er immers tijdens een gesprek dingen aan bod die niet evi-

dent zijn. De debriefing zorgde ervoor dat de tolken zorgzaam begeleid werden en 

op een fijne manier weer naar buiten konden gaan. Zij vond de samenwerking met 

de tolken fijn. 

 

De vraag over de profilering van geradicaliseerden door de media en of dat tot stig-

matisering leidt, moet volgens de spreker worden gesteld aan de maatschappij. Zij 

vermoedt dat dat wel een rol speelt in hoe er maatschappelijk wordt gekeken naar 

dat publiek. Als systematisch wordt benadrukt dat het gaat over verwarde mensen, 

dan ontstaat de perceptie dat het nagenoeg standaard gaat over mensen met een 

psychopathologie. Zeker de term ‘verward’ lijkt eerder te wijzen in de richting van 

een psychose of iets dergelijks, maar dat is maar één facet van mogelijke psycho-

pathologie. Er zijn ook mensen die feiten plegen bij wie er sprake is van een andere 

psychopathologie en die niet verward zijn. Het doet in een bepaalde richting denken, 

wat in zijn algemeenheid vaak onterecht is. Bij de cliënten met een T-statuut die zij 

begeleidde in de gevangenis van Hasselt zat er bijvoorbeeld geen enkele verwarde 

persoon, maar waren er wel mensen met een psychopathologie.  

 

De spreker heeft nog nooit een telefoon gekregen van iemand van de media. Mis-

schien is dat wel gebeurd bij collega's. Aangezien zij het aanspreekpunt van de CGG’s 

is, zou ze verwachten dat men contact opneemt met haar. 

 

Volgens de spreker voorkomen kennis, expertise en ervaring het hanteren van een 

binaire blik. Er zijn meerdere brillen om door te kijken. Als men alleen vanuit het 

eigen CGG en de eigen bril kijkt en nooit contact heeft met welzijnsdiensten of vei-

ligheidsgerichte diensten, dan bestaat het risico dat men geen juiste visie krijgt. 

Daarvoor moet men in contact staan met andere diensten. Men is alleen gewapend 

als men wil samenwerken met andere diensten. De manier om zich te wapenen 

tegen een binaire visie zijn de fora zoals de LIVC R, de PIVC en samenwerkingen 

zoals met Veilig Huis. Daar ligt de sleutel om alle expertise bij elkaar te leggen en 

zo een goede focus op alles te kunnen behouden. 

 

De spreker benadrukt dat zij in haar trajecten met gedetineerden tijdens de detentie 

op vrijwillige basis werkt aan eender welke hulpvraag die mensen stellen over psy-

chopathologie. Dat kan delictgerelateerd zijn, wat vaak het geval is, maar het kan 

ook over iets anders gaan. Zodra men delictgerelateerd begint te werken, krijgt men 

informatie van de cliënt, maar dat is niet altijd de volledige informatie. Soms is het 

alleen de informatie waarvan men wil dat men die krijgt of is het gekleurde informa-

tie. Men heeft objectieve informatie nodig, dus ook informatie van de veiligheids-

diensten en van de psychosociale dienst. 

 

Op de vraag wat zij vindt van het preventieve beleid, antwoordt de spreker dat zij 

werkt op de curatieve poot en niet mee is met het preventieve beleid. Zij zit in de 

laatste fase. De rode draad in de trajecten is dat op een bepaald moment mensen 

die bij hen terechtkomen en lang voor ze in de gevangenis terechtkwamen, verloren 

zijn gelopen. Ze hadden geen connectie meer met gezonde mensen rondom zich. 

De meeste van die mensen hadden al een crimineel parcours afgelegd en hadden 

soms een aantal contexten al losgelaten. Ze hadden wanhopige ouders die van geen 

hout meer pijlen wisten te maken en geen band meer hadden met hun kind. Som-

migen haakten af op school of vielen tussen de mazen van het net op de arbeids-

markt. Ze hadden vaak een ongezond netwerk opgebouwd. Het is belangrijk om een 
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gezonde connectie te behouden, ook met jongeren met wie het fout loopt. Niet alleen 

de diensten moeten contact houden, maar er moet ook een sociale en familiale con-

text behouden blijven. Mensen moeten blijven inzetten op het houden van contact, 

betrokkenheid tonen en verbinding aangaan. Het klinkt wollig, maar het is belangrijk 

in de preventie, niet alleen van radicalisering, maar ook van het aangaan van een 

crimineel traject. 

 

De spreker komt tot de vraag over de bezorgdheid bij reguliere CGG-werkingen over 

potentiële radicalisering. Zij weet niet of zij goed geplaatst is om daarop te antwoor-

den omdat zij al sinds jaar en dag bij een CGG in een forensisch team zit. Zij weet 

niet wat de bezorgdheden van de kinder- en jongerenteams of van verslavingszorg-

teams zijn. In haar CGG heeft men altijd aan nieuwe werknemers duidelijk gemaakt 

wat het project disengagement is en dat men altijd contact met haar mag opnemen 

wanneer men bij iemand een bezorgdheid ervaart, om daar eventueel samen over 

na te denken, maar zij is daarvoor nog nooit gecontacteerd. Zij gaat ervan uit dat 

wanneer er een bezorgdheid is bij bijvoorbeeld een kinderpsycholoog in een kinder-

team, dat men dat in het team bespreekt en er dan in hun eigen context mee aan 

de slag gaat. Alles wat te maken heeft met kinder- en jeugdzorg staat immers ver 

van de volwassenenzorg. De spreker hoopt vooral dat zij goede connecties hebben 

met andere partners en zo tot een LIVC komen, maar zij betwijfelt of die LIVC’s 

bekend zijn in de reguliere werking van de CGG's. Zij hoort daar nooit iets over 

vanuit de andere deelwerkingen. Ze heeft geen duidelijk antwoord op de vraag. Zij 

zijn zeker aanspreekpunt, maar ze worden niet aangesproken. Ze hoopt dat men in 

het juiste netwerk onmiddellijk de juiste link kan vinden, maar dat is misschien een 

naïeve gedachte. 

 

De spreker weet dat er wachttijden zijn voor kinderen en jongeren en ook in de 

verslavingszorg. De wachttijden zijn een immens probleem en er is veel te weinig 

capaciteit. De therapeuten die in die teams werken, doen hun uiterste best en 

proberen zo snel mogelijk de cliënten te laten doorstromen, maar het bad loopt 

over. Zelfs het opschroeven van de capaciteit zal niet altijd de oplossing bieden. 

Men krijgt almaar meer verwijzingen en almaar zwaardere problematieken en de 

duur van behandelingen wordt steeds langer. Er zijn verschillende teams die voor-

rangsregels hanteren maar op den duur krijgt men alleen nog instroom van de 

voorrangsdossiers. Het is een immens probleem. De spreker is er zeker van dat 

dat ook een hindernis is voor dit specifieke thema. 

3. Antwoorden van Kris Vanderhoydonck 

Katja Verheyen vroeg naar de mate van geloof in opvolgtrajecten voor ex-gedeti-

neerden. Kris Vanderhoydonck zegt dat die vraag niet evident is, maar dat er prin-

cipieel niets mis is met dat vertrouwen. Dat gebeurt ook voor ex-gedetineerden rond 

andere thema’s. Mensen komen uit detentie en zitten in een bepaald traject waarbij 

de strafuitvoeringsrechtbank, met andere woorden de samenleving, heeft bepaald 

welke verwachtingen er zijn over die persoon. Dat kan over een of meerdere thema’s 

zijn. De spreker ziet niet goed in waarom dat voor het thema radicalisering anders 

zou zijn. 

 

De spreker ziet één grote kanttekening. Dat opleggen van bij de start van een de-

tentie of er naartoe werken tijdens de detentie, maakt een verschil. Hij komt terug 

op het ‘maatwerk’. Een opgelegd verhaal heeft maar zin als degene over wie het 

gaat – de gedetineerde zelf, en dikwijls ook zijn sociale omgeving – daarbij betrok-

ken is. Het moet als zinvol worden ervaren. 

 

Als een samenleving iets zo belangrijk vindt dat ze dat oplegt aan iemand na zijn 

detentie, in een bepaalde vorm, in een bepaalde periode, hebben veel mensen daar 

geen probleem mee. Meer nog: ze stappen daarmee naar een veroordelingsrechtbank, 

of mensen in voorhechtenis stappen daarmee naar de raadkamer, en verwijzen naar 
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hun traject. Er zijn trajecten waar begeleiding door het CAW in de voorwaarden inge-

schreven staat. Dat werkt goed.  

 

Radicalisering is niet alleen een thema voor Welzijn of hulpverleningsactoren. Ook 

de justitiehuizen van het Agentschap Justitie en Handhaving hebben een uitgespro-

ken opdracht. Zij zijn een partner in het verhaal. Hoe vroeger zij betrokken worden 

bij het inschatten van risico’s of belangrijke informatie om die trajecten van ex-

gedetineerden inhoudelijk goed vorm te geven, des te sterker zo’n opgelegd traject 

kan zijn. De ervaring leert dat men heel wat gedetineerden daar echt bij kan betrek-

ken. Dat hoeft dus niet van boven opgelegd te worden. Het is een dialoog, waarbij 

men hen aanspreekt over de terechte verwachtingen van de samenleving na de de-

tentie. CAW Limburg vindt de connectie belangrijk tussen de manier waarop, de 

aanspreking, het middel en het opgelegde. 

 

Immanuel De Reuse vroeg hoe bepaald wordt wie het aanbod krijgt. CAW Limburg 

focust op de informatie die wordt doorgegeven door het OCAD op basis van de 

gemeenschappelijke gegevensbank. Al de gedetineerden met een OCAD-profiel be-

horen tot de doelgroep. In principe krijgt elke gedetineerde standaard, proactief 

zo snel mogelijk, een aanbod aangereikt. Alleen als de capaciteit niet groot genoeg 

is, is er een probleem. Dan is het weer van belang dat er in detentie informatie 

wordt verzameld. CAW Limburg krijgt een naam en basisinformatie van het OCAD, 

maar er is ook informatie van Justitie en van de veiligheidsdiensten. Het geheel 

daarvan bepaalt de prioriteit. Het CAW bepaalt niet autonoom wie prioriteit krijgt 

als het aanbod tekortschiet. Dat gebeurt in overleg met de verschillende actoren. 

 

De spreker wil het liefst niet in een situatie komen waarin er moet worden gekozen 

wie een traject aangeboden krijgt. Al wie in detentie zit en op een OCAD-lijst staat, 

moet in principe die opvolging krijgen.  

 

90 procent van de gedetineerden start een traject, en dat is iets om trots op te zijn. 

Het CAW wacht niet op een vraag, maar start proactief het traject in detentie. Wie 

wacht op een vraag, moet dikwijls lang wachten. Dat is eigen aan detentie. Gedeti-

neerden worden letterlijk opgeroepen. Het gebeurt weleens dat mensen weigeren, 

omdat ze niet goed weten wat het CAW doet, of omdat ze andere zorgen hebben. 

Maar ze worden niet losgelaten. Het aanbod wordt herhaald, en er wordt aanklam-

pend gewerkt. Het netwerk kan daarbij zinvol zijn, omdat andere actoren uit het 

netwerk misschien een beter contact hebben met de betrokkene. Men moet het 

juiste moment grijpen. Als anderen daarin slagen, is de vraag of het CAW daar zijn 

karretje aan kan vasthaken. 

 

Eenmaal het contact start, als er vertrouwen is om in gesprek te gaan, begint men 

laagdrempelig. Het CAW toont interesse in de mens die er zit en gebruikt alle mo-

gelijke thema’s om in gesprek te komen. Als de deur op een kier staat, wordt de 

voet ertussen gezet en gezocht naar hoe die verder open kan.  

 

Het is moeilijk om de 10 procent weigeraars te verklaren. Het gaat, in absolute cij-

fers, om een klein aantal mensen. Dat kan met iets juridisch te maken hebben, 

bijvoorbeeld omdat iemand uit voorhechtenis wordt vrijgelaten, of omdat iemand 

een andere problematiek heeft waaraan eerst gewerkt moet worden. Het kan altijd 

zijn dat mensen zeggen dat ze daar geen boodschap aan hebben. Dan moeten de 

verschillende partners goed worden ingelicht. De rol van het CAW is dan uitgespeeld, 

maar er is nog altijd een juridische structuur die dan een rol moet spelen. Zij moeten 

weten waarom iemand weigert om in een traject te stappen.  
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Er is een beperkt aantal mensen van wie de nationaliteit afgenomen wordt of dreigt 

afgenomen te worden tijdens het traject. De spreker wil niet ingaan op het politieke 

debat daarover, maar merkt wel op dat het impact heeft op gedetineerden. Per-

spectief bieden is van belang in een traject. Er wordt sterk ingezet op disengage-

ment en omgekeerd ook op engageren. Men moet zich evenwel tot iets kunnen 

engageren, en als zo’n dreiging als een schaduw boven een traject hangt, is dat 

moeilijk. Men is dan aan het rijden en aan het remmen tegelijkertijd. Het CAW gaat 

dat niet uit de weg. Dat is extra moeilijk als het gebeurt aan het einde van een 

detentie. Er moet bijvoorbeeld een connectie worden gemaakt met een lokaal be-

stuur en een LIVC R. Maar als het niet duidelijk is waar iemand naartoe moet gaan, 

zijn er weinig gemeenten die zeggen dat ze dat willen opnemen. Het is belangrijk 

om al in de detentie duidelijk te maken wat het perspectief is, zelfs als er geen 

perspectief is.  

 

CAW Limburg werkt vaak met tolken. Er worden technische middelen ingezet om met 

elkaar in gesprek te gaan. CAW Limburg heeft het geluk in het team collega’s te heb-

ben die Arabisch en meerdere talen spreken. Maar als die niet beschikbaar zijn, is het 

logisch dat er wordt gewerkt met tolken. Het is evenwel een extra drempel, want er 

komt een derde partner bij die mee moet communiceren. 

 

Thijs Verbeurgt vroeg waarom CAW Limburg deelneemt aan de LIVC R’s. Dat is 

een evidentie. De deelname heeft al geholpen, bijvoorbeeld in de verwijzing naar 

de Veilige Huizen die opgericht zijn. CAW Limburg heeft al heel wat ervaring in de 

opbouw van zo’n Veilig Huis. Het is goed om methodisch en intersectoraal samen 

te zitten, zeker voor problematieken die zo complex zijn en over verschillende sec-

toren gaan. Men heeft daar iets te bieden, omdat andere partners verder kunnen 

bouwen op inspanningen en kennis die daar worden aangebracht. Maar men ver-

sterkt ook het eigen aanbod door deel te nemen. Cruciaal is de intersectorale wer-

king, die vereist dat men vooraf weet wie allemaal rond de tafel zit, en wat de 

doelstelling is van die partners. Dat kan men bijna niet weten, tenzij men, zoals in 

een LIVC R, een heel stevig kader heeft. Er is een mate van voorspelbaarheid. 

 

Daarom probeert CAW Limburg gedetineerden ervan te overtuigen dat ze baat heb-

ben bij een deelname aan een LIVC R. Zolang er over hun casus gesproken wordt, 

kan dat impact hebben. Als men goed kan uitleggen waarom een gedetineerde er 

belang bij heeft dat hun casus daar wordt besproken, hebben ze er vaak geen pro-

bleem mee. Daarin speelt het belang van erkenning mee, of men het eerst vraagt 

dan wel als een voldongen feit aanbrengt dat ze achteraf te horen krijgen. In het 

tweede geval is het vertrouwen meteen weg.  

 

De koudwatervrees bij sociopreventieve partners heeft dikwijls te maken met het ge-

brek aan overleg: er moet genoeg met hen worden overlegd zodat ze weten hoe dat 

werkt, in hun regio en wat deze thematiek betreft. Er zijn verschillende tafels. Dat 

vergt overredingskracht en lef. Hoewel men bij de VVSG een goed draaiboek heeft 

uitgewerkt over de LIVC R’s, is het niet zo dat iedereen meteen mee is. Dat is ‘work 

in progress’, maar het is door het te doen en het door te geven dat men bondgenoten 

krijgt. Dat is niet noodzakelijk negatief. 
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De knelpunten bij de hulp- en dienstverlening die men in de samenleving in het alge-

meen ervaart, voelt men nog scherper en urgenter aan in de gevangenis. Dat heeft 

impact: nog meer dan andere heeft deze doelgroep een probleem om vlot toegang te 

vinden tot gepaste en noodzakelijke hulp- en dienstverlening. Je kunt het met een ge-

detineerde wel hebben over wonen in het licht van het einde van zijn detentie, maar als 

er geen naadloze overgang naar de woonmarkt is, dan is er een probleem. Het alterna-

tief is dan georganiseerde opvang, wat niet evident is voor die doelgroep. Door de 

schaarste moeten de netwerken voortdurend creatief zijn en keuzes maken, want als 

men prioritair inzet op het binnen of buiten ondersteunen van die doelgroep, en daar is 

bewust voor gekozen, hebben anderen daar nadeel bij, met wachtlijsten als gevolg. Dat 

is het tragische van werken in detentie: het blijft schipperen met schaarste. 

 

 

Chris JANSSENS 

Stefaan SINTOBIN, 

voorzitters  

 

Katja VERHEYEN 

Jeremie VANEECKHOUT, 

verslaggevers 
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Gebruikte afkortingen 

CAW centrum algemeen welzijnswerk 

CGG centrum voor geestelijke gezondheidszorg 

ggz geestelijke gezondheidszorg 

IS Islamtische Staat 

LIVC lokale integrale veiligheidscel 

LIVC R lokale integrale veiligheidscel inzake radicalisme, extremisme en terro-

risme 

OCAD Coördinatieorgaan voor de dreigingsanalyse 

OCJ ondersteuningscentrum jeugdzorg 

PIVC penitentiaire integrale veiligheidscel 

VOS verontrustende opvoedingssituatie 

vte voltijdsequivalent / voltijdequivalent 

VVSG Vereniging van Vlaamse Steden en Gemeenten 

WVG Welzijn, Volksgezondheid en Gezin (beleidsdomein van de Vlaamse over-

heid) 

 


